(Translated from Russian)

Information from the Russian Federation in response to the joint enquiry of the special procedures of the Human Rights Council concerning the alleged poisoning of A.A. Navalny

Reference: UA RUS 7/2020

The Russian Federation, having examined the joint enquiry of the special procedures of the Human Rights Council concerning A.A. Navalny, wishes to provide the following information.

The investigation unit of the Tomsk transit police office of the Ministry of Internal Affairs of the Russian Federation, in the manner prescribed under article 144 of the Code of Criminal Procedure of the Russian Federation, carried out an initial inquiry into the hospitalization on 20 August 2020 of A.A. Navalny, whose state of health worsened on board a flight from Tomsk to Moscow. The inquiry was initiated by the Tomsk deputy transport procurator.

It was established that A.A. Navalny had departed on S7 Airlines flight No. 2614 from Tomsk to Moscow on 20 August 2020 at 8.06 a.m. local time. During the flight, he fell ill and lost consciousness. The aircraft thus made an emergency landing at Omsk Airport. A.A. Navalny was rushed straight to Omsk Emergency Hospital No. 1, where he received a preliminary diagnosis of poisoning by neuroleptics.

During his stay at this medical institution, from 20 August 2020 to 22 August 2020, A.A. Navalny was diagnosed as follows: primary diagnosis – carbohydrate metabolism disorder; secondary diagnosis – chronic pancreatitis and impairment of exocrine and endocrine functions, acute condition. On 22 August 2020, at the request of A.A. Navalny's family members, he was transferred to Hospital Charité in Berlin, on a RusAero Airlines flight.

With a view to establishing all the facts of the incident and the reasons for the sharp deterioration in A.A. Navalny's health, a series of verification and investigative measures were conducted, in the course of which more than 100 persons were questioned, including doctors and medical staff at the hospital in Omsk, emergency medical service workers, members of the flight crew and air passengers, employees of the airport services, cafes, hotels and restaurants and persons who were with A.A. Navalny in Tomsk. More than 50 inspections of the scene of the incident and items were carried out and forensic examinations were ordered and conducted for more than 500 sites. There was no evidence that a third party had wilfully committed criminal acts against A.A. Navalny.

According to the experts' findings, no poisonous substance of any kind (narcotic, dangerous or other substance) was uncovered at the sites, including the biological samples, clothing and items removed from the hotel and café located at Tomsk Airport submitted for the investigation. The inquiry is still currently under way.

With respect to statements made by official representatives of German State authorities that laboratories in the Federal Republic of Germany, the French Republic and the Kingdom of Sweden had discovered traces of a poisonous chemical nerve agent in the biological samples taken from A.A. Navalny, with a view to establishing the facts in a full, objective and comprehensive manner in accordance with the European Convention on Mutual Assistance in Criminal Matters of 20 April 1959 and the additional protocols thereto of 17 March 1978 and 8 November 2001, the competent authorities of the abovementioned States were sent six requests. The gist of the requests is as follows: to assist in the investigation in the form of interviewing A.A. Navalny, the doctors in Germany who treated him and persons who accompanied him; and to obtain copies of the documents concerning the examination and treatment in Berlin, expert studies of the biological samples and items and the results of the toxicology tests carried out in France and Sweden.





Representatives of the Ministries of Justice of Germany, France and Sweden confirmed that they have received these applications from the Russian Federation but have not granted any of them to date.

The law enforcement authorities of the Russian Federation continue to cooperate with the competent departments of the above-mentioned States on the substance of the investigation with respect to A.A. Navalny.

2 GE.20-14571

Информация Российской Федерации в связи с совместным запросом специальных процедур Совета ООН по правам человека относительно предполагаемого отравления А.А.Навального

Reference: UA RUS 7/2020

Российская Федерация, изучив совместный запрос специальных процедур Совета ООН по правам человека в отношении А.А.Навального, хотела бы сообщить следующее.

Следственным отделением Томского линейного отдела Министерства внутренних дел Российской Федерации (МВД России) в порядке, предусмотренном статьей 144 Уголовно-процессуального кодекса Российской Федерации (порядок рассмотрения сообщения о преступлении), проводится процессуальная проверка по факту госпитализации 20.08.2020 г. А.А.Навального, самочувствие которого ухудшилось на борту самолета, следовавшего рейсом Томск – Москва. Основанием для проверки послужило сообщение исполняющего обязанности Томского транспортного прокурора.

А.А.Навальный Установлено, вылетел рейсом № 2614 что авиакомпании «S7 Airlines» Томск Москва 20.08.2020 г. в 8 часов 06 минут по местному времени. Во время полета он почувствовал недомогание и потерял сознание. В этой связи воздушное судно совершило экстренную посадку В аэропорту г. Омска. А.А.Навальный незамедлительно госпитализирован В Бюджетное здравоохранения Омской области «Городская клиническая больница скорой помощи № 1», где ему поставили предварительный диагноз — отравление психолептиком.

В данном медицинском учреждении А.А.Навальный находился с 20.08.2020 г. по 22.08.2020 г. со следующим клиническом диагнозом: основной – нарушение углеводного обмена, сопутствующий – хронический панкреатит с нарушением внешне- и внутрисекреторной функций,

обострение. 22.08.2020 г. по инициативе родственников А.А.Навальный был доставлен в медицинское учреждение «Charite», расположенное в г. Берлине, Федеративная Республика Германия (ФРГ), рейсом авиакомпании «Русаэро».

В целях установления всех обстоятельств происшествия и причин А.А.Навального резкого ухудшения здоровья проведен комплекс проверочных и оперативно-розыскных мероприятий, в ходе которых опрошено более 100 лиц, в том числе врачи и медицинский персонал упомянутой городской клинической больницы, работники службы скорой медицинской помощи, члены экипажа воздушного судна и пассажиры авиарейса, а также работники аэропортовых служб, кафе, гостиниц и ресторанов, лица, сопровождавшие А.А.Навального в городе Томске. Осуществлено более 50 осмотров мест происшествий и предметов, назначены и проведены судебные экспертизы по более, чем 500 объектам. Данных, свидетельствующих о совершении третьими лицами умышленных преступных действий в отношении А.А.Навального, не установлено.

Согласно заключениям экспертов, на объектах, в том числе биоматериалах, одежде, а также предметах, изъятых из гостиницы и кафе, расположенного в аэропорту г. Томска, представленных для исследования, каких-либо отравляющих (наркотических, сильнодействующих и других) веществ не обнаружено. В настоящее время проверка продолжается.

В связи с заявлениями официальных представителей германских государственных органов об обнаружении лабораториями ФРГ, Французской Республики и Королевства Швеция в ходе токсикологических исследований биоматериалов А.А.Навального химического нервно-паралитического отравляющего вещества, с целью полного, объективного и всестороннего установления обстоятельств в соответствии с Европейской конвенцией о взаимной правовой помощи по уголовным делам от 20.04.1959 г. и дополнительными протоколами к ней от 17.03.1978 г. и 08.11.2001 г. компетентным органам названных государств направлено 6 запросов. Их суть: оказать содействие в расследовании в виде опросов А.А.Навального,

лечивших его в ФРГ врачей и сопровождавших лиц, предоставить копии документов, касающихся обследований и лечения в г. Берлине, экспертных исследований биоматериалов и предметов, а также результаты проведенных на территории Франции и Швеции токсикологических анализов.

Представители министерств юстиции Германии, Франции и Швеции подтвердили получение данных обращений российской стороны, однако до настоящего времени ни одно из них не удовлетворено.

Правоохранительные органы Российской Федерации продолжают взаимодействие с компетентными ведомствами перечисленных государств по существу проверки в отношении А.А.Навального.